

Call for Proposals

Overcoming the South-to-North narrative: South-South Mobilities, Circulations, and Diasporas

Deadline for Submissions: 18 October 2025

Event Date: 18-19 December 2025

Location: University of Naples L'Orientale

Scientific board: Fabio Amato, Florence Boyer, Luca Paolo Cirillo, Adelina Miranda, Amandine Spire, Simona Taliani.

The global narrative on migration has long been dominated by a South-to-North framework — shaped by colonial legacies, development discourses, and Eurocentric epistemologies — that presents the global South primarily as a site of departure and the North as the locus of opportunity, governance, and desirability. This discourse has historically overshadowed the richness, complexity, and increasing prominence of so called South-South mobilities, circulations, and diasporas: movements of people, ideas, capital, and cultural practices that brings transformations of places of arrival unfolding diverse geographies of contemporaneity.

Although recent scholarship has begun to shed light on these alternative geographies of movement, South-South mobilities remain critically underexplored. This neglect persists despite their growing demographic, economic, political, and socio-cultural significance.

This call for proposals, therefore, invites contributions that place South-South mobilities, circulations, and diasporas at the center of scholarly inquiry and public debate. We aim at destabilizing dominant narratives that frame mobility primarily through South-to-North logics, and instead emphasize the multiplicity, historicity, and relationality of movements across the global South.

We welcome interdisciplinary contributions that critically challenge Eurocentric assumptions and help rethinking migration and mobility beyond the South-to-North paradigm.

Suggested Topics Include (but are not limited to):

- South-South migration flows
- Migration governance and bordering practices in the global South
- Gender, class, and race in the experience of South-South mobilities
- South-South circulations of people, capital, knowledge, and resistance
- Diasporic networks and cultural practices in the global South
- Artistic, literary, and media representations of South-South mobilities
- Urban change and migrant spatialities in global South cities
- Urban transformations driven by migrant and diasporic communities
- Ecologies of displacement: climate, conflict, and adaptation
- Methodological challenges in researching South-South migration
- Informality, legality, and visibility regimes in the global South

Submission Guidelines

Please submit a 300-word abstract and a short bio (max 150 words) to momi@unior.it by 18 October 2025. Abstracts may be submitted in English, French, or Italian. Notification of acceptance will be sent by 30 October 2025. Selected proposals may be considered for inclusion in a future edited volume or special journal issue.

Organizers/Institution

Mobility and International Migration Studies Centre — MoMI (<https://momi.unior.it/>)

Migrinter (<https://migrinter.cnrs.fr/>)

For any inquiries, contact momi@unior.it.

Appel à propositions

Franchir le discours Sud-au-Nord: Mobilités, circulations et diasporas Sud-Sud

Date limite de soumission: 18 Octobre 2025

Date de l'événement: 18-19 décembre 2025

Lieu: Université de Naples L'Orientale

Comité scientifique: Fabio Amato, Florence Boyer, Luca Paolo Cirillo, Adelina Miranda, Amandine Spire, Simona Taliani.

Le discours mondial sur les migrations est depuis longtemps dominé par un cadre Sud-au-Nord – façonné par les héritages coloniaux, les discours sur le développement et les épistémologies eurocentrées – qui présente le Sud global principalement comme un lieu de départ et le Nord comme le lieu des opportunités, de la gouvernance et de la désirabilité. Cette narratif a historiquement éclipsé la richesse, la complexité et l'importance croissante des mobilités, circulations et diasporas Sud-Sud : mouvements de personnes, d'idées, de capitaux et de pratiques culturelles qui transforment les lieux d'arrivée et de transit tout en déployant diverses géographies contemporaines.

Bien que des études récentes aient commencé à éclairer ces géographies alternatives des mouvements, les mobilités Sud-Sud restent largement sous-explorées. Cette négligence persiste malgré leur importance démographique, économique, politique et socioculturelle croissante.

Cet appel à propositions invite donc à des contributions qui placent les mobilités, les circulations et les diasporas Sud-Sud au cœur de la recherche scientifique et du débat public. Nous cherchons à déstabiliser les discours dominants qui encadrent la mobilité principalement à travers des logiques Sud-au-Nord, et à mettre plutôt l'accent sur la multiplicité, l'historicité et l'emboîtement des mouvements à travers le Sud.

Nous accueillons favorablement les contributions interdisciplinaires qui remettent en question de manière critique les hypothèses eurocentrées et contribuent à repenser la migration et la mobilité au-delà du paradigme Sud-au-Nord.

Sujets suggérés:

- Flux migratoires Sud-Sud
- Gouvernance des migrations et pratiques frontalières dans les pays du Sud
- Genre, classe et race dans l'expérience des mobilités Sud-Sud
- Circulations Sud-Sud des personnes, des capitaux, des savoirs et des résistances
- Réseaux diasporiques et pratiques culturelles dans les pays du Sud
- Représentations artistiques, littéraires et médiatiques des mobilités Sud-Sud
- Changements urbains et spatialités des migrants dans les villes des pays du Sud
- Transformations urbaines induites par les communautés migrantes et diasporiques
- Écologies du déplacement : climat, conflit et adaptation



DSUS
DIPARTIMENTO DI
SCIENZE UMANE E SOCIALI



- Défis méthodologiques de la recherche sur les migrations Sud-Sud
- Régimes d'informalité, de légalité et de visibilité dans les pays du Sud

Consignes de soumission

Veuillez soumettre un résumé de 300 mots et une courte biographie (150 mots maximum) à momi@unior.it avant le 18 octobre 2025. Les résumés peuvent être soumis en anglais, en français ou en italien. La notification d'acceptation sera envoyée avant le 30 octobre 2025. Les propositions sélectionnées pourront être prises en considération pour une future publication ou un numéro spécial d'une revue.

Organisateurs/Institution

Centre d'études sur la mobilité et les migrations internationales — MoMI (<https://momi.unior.it/>)

Migrinter (<https://migrinter.cnrs.fr/>).

Pour renseignements, veuillez contacter momi@unior.it.